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اگر هزينه ايجاد هر فرصت ش��غلي را بنا به ادعاي وزي��ر كار 150ميليون 
تومان در نظر بگيريم، متوجه مي ش��ويم قاچاق 20 تا 25 ميليارد دلاري 
كالا به ايران، در عين حالي كه برخي از مشاغل موجود در اقتصاد را از بين 
مي برد، از ايجاد بيش از 500 هزار فرصت   شغلي جديد نيز در اقتصاد كشور 
جلوگيري مي كند كه بايد از اين رخداد به عنوان هزينه فرصت از دست رفته 

جهت ايجاد مشاغل جديد در بازار كار ياد كرد. 
با توجه به اين اينكه في الحال 2/5 ميليون بيكار مطلق داريم و پيش بيني 
شده 4/5 ميليون تحصيلكرده نيز به زودي به بازار كار ورود پيدا كنند، بدين 
ترتيب بي تفاوتي به مقوله قاچاق يك اشتباه بزرگ به شمار مي آيد زيرا به 
رغم تمام تلاش هايي كه در جهت مبارزه با قاچاق كالا و ارز در كشور به كار 
گرفته مي شود، بررسي ها نشان مي دهد حجم قاچاق رو به رشد است. بدين 
ترتيب قاچاق با گذر زمان بيش از پيش به اقتصاد ايران فشار وارد مي كند. 
آمارهاي رسمي نشان مي دهد هر ساله حدود يك تا 2 ميليارد دلار به حجم 
قاچاق كالا و ارز در كشور افزوده مي شود، زيرا در شرايطي كه ميزان قاچاق 
كالا و ارز در سال 90 حدود 19ميليارد دلار برآورد مي شد، به يكباره اين 
آمار در سال 93 از سوي مقامات س��ازمان مبارزه با قاچاق كالا و ارز 20تا 

25ميليارد دلار عنوان شد. 
در اين بين درحالي كه كم گويي آمار قاچاق پيوسته در دستور كار مقام هاي 
دولتي بوده است اما شواهد نشان مي دهد آمار قاچاق همچنان رو به رشد 
است و از آنجا كه قاچاق كالا و ارز شكل سازمان يافته به خود گرفته است 
حركت خطي آن هم بعيد به نظر مي رسد و روند صعودي با گذر زمان بايد 

براي آن متصور شد. 
همچنين اگر بخواهيم نگاهي بلندمدت تر به روند قاچاق در ايران بيندازيم، 
شواهد نشام مي دهد قاچاق كالا در ايران در طول سه دهه منتهي به سال 
1393 حدود 1۶ برابر رشد داشته، اين در حالي است كه تنها در سال 93 
يك ميليارد و 300 ميليون دلار كالاي قاچاق از 10 معبر غيراصلي تحت 
عنوان كوله بري به صورت قاچاق وارد كشور شده اند كه تعداد كوله بران در 

ايران در سال 1393 حدود 3۷ هزار نفر تخمين زده شده است!
حال وقتي تنها از 10معبر غير اصلي به شكل ميلياردي در سال كالا قاچاق 

مي شود، تصور كنيد در معابر اصلي قاچاق چه مي گذرد؟!
گفتني است توليد كنندگان داخلي طي سال هاي اخير به دليل رويارويي 
با چالش هايي چون اجراي قانون هدفمندي يارانه ها و بالطبع رشد قيمت 
حامل هاي انرژي، عدم پرداخت يارانه وعده داده شده به توليد در جريان 
اجراي هدفمندي يارانه ها، رشد چند صد درصدي قيمت ارز طي سه سال 
اخير، افزايش نرخ بهره بانكي، تحريم هاي ناعادلانه غربي، كمبود نقدينگي، 
كمبود سرمايه در گردش بنگاه ها، عدم تسهيلات دهي بانك ها ، مصوبات 
ضد توليدي دولت ها، رش��د ماليات، افزايش پيوس��ته نقدينگي و بالطبع 
بي ارزش تر شدن ريال، تشديد گرايش متقاضيان براي خريد كالاهاي ارزان 
قيمت تر به دليل ضعف مالي و. . . به هيچ عنوان ياراي تأمين تقاضاي موجود 
در بازار ايران را نداشته است و چه بسا آنكه توليد كنندگان در حال از دست 

دادن سهم خود از بازار ايران هستند. 
 از سوي ديگر در حالي شاهد روند رو به رشد قاچاق كالا به ايران هستيم 
كه حدود 24 دس��تگاه در كش��ور در اين ستاد مس��ئوليت برنامه ريزي، 
سياستگذاري و نظارت بر ورود و خروج كالا در كشور را بر عهده دارند كه 
البته آمار ها تا حدي بيانگر ناموفق بودن اين سياست ها در كنترل واردات 
كالاي قاچاق به ايران است.  بدين ترتيب قاچاق كالا در عين حالي كه برخي 
از مشاغل موجود را از بين مي برد، از ايجاد فرصت هاي شغلي جديد نيز در 
اقتصاد كشور جلوگيري مي كند و همچنين توسعه و پيشروي قاچاق كه 
فعاليتي غير رسمي و غيرقانوني به شمار مي رود، فضا براي فعاليت رسمي 
در اقتصاد ايران را روز به روز محدود مي كن��د، از همين رو انتظار مي رود 
دولت يازدهم در رابطه با كاهش قاچاق در كشور برنامه راهبردي مدون، 

عملياتي و كارا داشته باشد. 

هادي غلامحسيني

نزاع بر سر رانت روغني!
گزارش ويژه »جوان« از حاشيه هاي واردات روغن پالم به كشور 

در حال حاضر بين قيمت هر كيلو روغن پالم وارداتي و فروش آن در داخل 400 تومان اختلاف وجود دارد

داس�تان روغن هاي پالم همچنان كشدار است. 
اين داس�تان كه با نام اسپانس�رهاي روغني در 
س�ال 88 آغاز ش�د و ب�ه نوعي روزنام�ه جوان 
ب�راي اولين ب�ار از آن خب�ر داده بود، ت�ا كنون 
به انح�اي مختل�ف در رأس اخبار بوده اس�ت؛  
زمان�ي در محصولات لبني برگش�ت خ�ورده از 
بازار ع�راق و زماني در نحوه انحص�اري واردات 
و اعطاي برخي امتي�ازات ويژه به اف�راد خاص! 
  ظاهراً اين قدر واردات اين محصول منفعت و رانت 
دارد كه هم��ه مي خواهند متولي س��اماندهي بازار 
روغن پالم شوند و ش��عارهمه نيز انحصار شكني و 
تنظيم بازاراست. از يك س��و كانون صنايع غذايي 
درخواست س��اماندهي بازار رادارد و از سوي ديگر 
انجمن هاي لبنيات،  ش��يريني و شكلات،  اسنك و 
آرايشي- بهداشتي و... همه به دليل مصارف زياد اين 
روغن بي كيفيت و نامناسب براي مصرف خوراكي 
) در قياس با روغن سويا و...( خواستار واردات روغن 
پالم به اندازه مصارفشان هستند تا لا اقل در قيمت 
هر كيلو روغن خام پالم 400 تومان پول مازاد ندهند! 
عمده مصارف نيز در بس��تني، ماست هاي پرچرب، 

  انواع چيپس و پفك و... است.  
بنابراين گزارش در واقع بعد از آن غائله ماست هاي 
پالم دار همچنان مصرف اين روغن در كش��ور ادامه 
داش��ته و 41 درصد روغن هاي مصرفي در كش��ور 

پالم هستند. 

    ماجراي استعفا و روغن! 
اما در اين شرايط كه واگذاري تنظيم بازار به انجمن 
روغن توسط يك مسئول محول شده سال گذشته 
۶5 هزار تن هم اين محصول بيشتر از توافقات دولت 
به كشور وارد شده اس��ت و همچنان اين محصول 
به رغم ارزان ش��دن در بازارهاي جهان��ي با همان 
قيمت هاي قبلي و در قالب ه��اي مختلف به خورد 
مردم داده مي شود و تنها هر از چند گاهي است كه 
برگشت خوردن محصولات لبني از كشور همسايه- 
عراق – يا دعوا ها بر س��ر منافع منجر به رونمايي از 
رانت هايي مي شود كه معلوم نيست اين رانت هاي 
ميلياردي نصيب چه كس��ي مي ش��ود و صرف چه 
خواهد شد، هر چند با اندكي مداقه و نگاهي به شايعه 
اعلام استعفاي يك مسئول تنظيم بازار مواد غذايي 
كه گفته مي شود اين اس��تعفا به منظور شركت در 
انتخابات مجلس است، مي توان حدس زد وزير كشور 

چندي پيش چه گفته است ! 
    دستورمعاون اجرايي رئيس جمهور و رانت 

400 توماني 
در حالي كه به دليل ضع��ف تنظيم بازار روغن پالم 
در سه ماهه پاياني س��ال 93 و زمانبندي نامناسب 
واردات روغن پالم، مصرف كنن��دگان روغن پالم با 
چالش كمبود مواد اوليه و همچنين ايجاد بازار سياه 
و افزايش چشمگير قيمت اين روغن در بازار داخل به 
رغم كاهش قيت هاي جهاني مواجه بودند،  مسئول 

تنظيم بازار درگزارش��ي دولتي و درب��اب گزارش 
عملكرد خود از حذف رانت هر كيلو 500 تومان در 

واردات روغن پالم خبر داد. 
اما محمد قبله دبير انجمن صنفي صنايع روغن نباتي 
در گفت وگويي كه چند روز پيش با فارس انجام داده 
است، اعلام كرد: پس از توقف واردات روغن پالم از دي 
تا اواسط اسفند 93 از سوي وزارت بهداشت، مشكلاتي 
در تأمين مواد اوليه كارخانه ها اتفاق افتاد تا اينكه در 
نهايت با دستور معاون اجرايي رئيس جمهور واردات 
۶0 هزار تن روغن پالم آزاد ش��د.  دبير انجمن روغن 
نباتي با اشاره به اختلاف 400 توماني بين قيمت روغن 
پالم وارداتي و عرضه شده در بازار، گفت: اين اختلاف 
قيمت باعث ش��ده برخي به دنبال واردات اين روغن 
باشند، در حالي كه براي واردات ساير روغن ها تقاضايي 

مطرح نيست. 
محمد قبله اظهار داش��ت: در حال حاضر بين قيمت 
هر كيلو روغن پالم وارداتي و فروش آن در داخل 400 
تومان اختلاف وجود دارد، به طوري كه هر كيلو روغن 
پالم وارداتي ب��ا قيمت 2300 توم��ان خريداري و به 
قيمت بيش از 2۷00 تومان در داخل عرضه مي شود.  
 اما ظاهراً اين اختلاف قيمت بخش��ي از رانت هاي 
مورد نظر است زيرا بر اس��اس مصوبه اي قرار براين 
ش��ده براي واردات ه��ر ليتر روغ��ن ۷00 ريال نيز 
بيشتر اخذ شود تا به منظور جبران اختلاف قيمت 
هركيلو دانه هاي كلزاي داخل��ي و خارجي مصرف 

ش��ود. اين مبالغ كه ب��راي ثبت س��فارش دريافت 
مي گردد رقمي حدود 80 تا 90 ميليارد تومان است. 
همچنين بخشي از واردات به منظور تنظيم بازار به 
صورت 50 درصد نق��د و 50 درصد چهارماهه وارد 
مي شود كه اين نيز خود سود مناسبي را براي برخي 
هزينه هاي احتمالي در ماه ه��اي آينده و انتخابات 

مهيا خواهد كرد. 
    اعتراض 5 انجمن به نحوه واردات 

همچنين دبير كل كانون انجمن هاي صنايع غذايي 
نيز چندي پي��ش از اعتراض پن��ج انجمن صنايع 
غذايي در مورد واردات روغن پالم خبرداده و گفته 
بود: منتظريم ببينيم جلسه ستاد تنظيم بازار به چه 
نتيجه اي مي رس��دو اگر نتيجه جلسه ستاد تنظيم 
بازار مغاير با اهداف ملي باشد، در اين مورد مصاحبه 

خواهم كرد. 
س��تاد تنظيم بازارقرار بود ديروز دوش��نبه درباره 
واردات روغن پالم تصميم بگيرد كه تا لحظه تنظيم 

گزارش خبري مخابره نشده است. 
  هم اكن��ون واردات روغن خام فقط با تأييد انجمن 
روغن نباتي صورت مي گيرد كه اين قدرت را حسن 
يونس سينكي در نخستين روز كاري اش به عنوان 
معاون بازرگان��ي داخلي وزارت صنع��ت، معدن و 
تجارت به آنها داده است و وي دراقدامي بحث برانگيز 
به همراه جمعي از مديران اين معاونت در جلس��ه 
معارفه محمد قبله )معاون سابق كالاهاي مصرفي 
سازمان حمايت( به عنوان دبير انجمن صنفي صنايع 
روغن نباتي حضور يافته بود تا به عنوان پشتوانه اي 
براي دبير جديد به حساب آيد. اين مقام مسئول كه 
بعد از طرح انتزاع تنظيم بازار به كشاورزي، ناگهان 
سر از وزارت كش��اورزي درآورده همچنان اصرار بر 

واگذاري تنظيم بازار به انجمن مذكور دارد. 
    رابطه پالم و گراني 

گفتني است پديده روغن پالم از سال 8۷ همزمان با 
افزايش توليد اين محصول در كشورهاي شرق آسيا 
و اجراي طرح هدفمندي يارانه ها در ايران ورود پيدا 
كرد و بر اساس تغييرات ايجاد ش��ده در استاندارد 
برخي محصولات غذايي و صرف��اً به منظور كنترل 
قيمت ها از سوي معاون اول دولت وقت اجازه مصرف 
پيدا كرد اما در ادامه ظاهراً رانت واردات اين روغن 
بسيار مسئله س��از ش��ده و ضرورت ورود نهادهاي 
نظارتي را گوشزد مي كند زيرا در سال 92، مصرف 
اين روغن در كشور حدود ۷50 هزار تن بود كه اين 
رقم در سال گذشته با تعيين سقف واردات، به 420 
هزار تن به صورت رسمي رسيدو در نهايت 48۶ هزار 
تن وارد ش��ده و محدوديت واردات اين محصول در 
سال گذشته در كنار واگذاري مسئوليت واردات با 
فيلتر يك انجمن، منجر به ب��الا گرفتن اعتراضات 
بخش هاي ديگر صنايع غذايي، ب��راي واردات اين 
محصول شد كه  اختلاف قيمت 400 توماني دربازار 

داخلي دارد. 

     قيمت طلا افزايش يافت
     بخشنامه تغيير نرخ سود هنوز به دست بانكداران نرسيده است

     قرارداد 85 درصد كارگران موقت است
     ورود كانتينرهاي پلمب شده در قاچاق سازمان يافته

     شوراي رقابت اختصاص ارز به وزارت  جهاد كشاورزي براي واردات 
نهاده هاي دامي را بررسي مي كند

     شاخص بورس با افت ۶۷2 واحدي وارد كانال ۶4 هزارتايي شد
     سازمان حمايت: قنادي ها حق افزايش قيمت ندارند

     تعرفه هاي پست تا چهار ماه ديگر گران نمي شود
     مجوز صادرات برق بخش خصوصي صادر شد

 واردات محصولات كشاورزي 
سرسام آور است

صدرال�ه دولت مديرعامل س�ابق ش�ركت پش�تيباني ام�ور دام در 
گفت وگ�و ب�ا »نس�يم« ب�ا انتق�اد از افزاي�ش واردات محص�ولات 
كش�اورزي در س�ال گذش�ته بيان كرد: روند واردات در محصولات 
كش�اورزي در دو س�ال گذش�ته س�ير افزايش�ي ش�ديدي 
داش�ته ك�ه اين مس�ئله بس�يار نگ�ران كنن�ده و خطرناك اس�ت. 
صدراله دولت با اش��اره به اينك��ه بايد دول��ت در قبال افزاي��ش واردات 
محصولات كشاورزي پاسخگوباشد، خاطرنشان كرد: در سال 89 با ركورد 
واردات بيش از 22 ميليون تن محصولات كشاورزي رو به رو بوده ايم كه 
متأسفانه در سال 93 هم بعد از چهار سال بازهم به اين رقم نزديك شده ايم 
كه اين بسيار تأسف بار است.  مديرعامل سابق شركت پشتيباني امور دام 
عدم برنامه ريزي در واردات محصولات كشاورزي را عامل اصلي مشكلات 
اين بخش دانست و يادآور شد: متأسفانه واردات محصولات كشاورزي به 
شكل سرسام آوري رو به افزايش است و هيچ كدام از دولتمردان هم در اين 

زمينه پاسخگو نيستند و توپ را به زمين يكديگر مي اندازند. 

  تأييد هجوم سرمايه گذاران خارجي
 به ايران توسط صندوق بين المللي پول

رئي�س س�ازمان ب�ورس اوراق بهادارگف�ت: نش�انه هاي�ي از 
افزايش س�رمايه گذاري خارجي در ايران مش�اهده شده و طبق 
آخرين آم�ار صن�دوق بين المللي پ�ول هجوم س�رمايه گذاران 
خارجي به اي�ران با افزاي�ش قابل توجه�ي روبه رو بوده اس�ت. 
به گزارش ايرنا، محمد فطانت در افتتاحيه هفتمين كنفرانس بين المللي 
بازار سرمايه اس��لامي گفت: امروز ما شاهد تعداد فزاينده شركت هاي 
خارجي مايل به سرمايه گذاري در ايران هستيم چراكه براساس نظر 
كارشناس��ان اقتصادي جهان، ايران جزو يكي از اقتصادهاي در حال 
رشد بسيار سريع است كه زمينه هاي مناسب و گسترده براي همكاري 
و سرمايه گذاري در آن وجود دارد. از اين رو سازمان بورس اوراق بهادار 
بايد آمادگي ها و ظرفيت هاي لازم و شايسته را براي مواجهه با اين مهم 
در بازار سرمايه كشور فراهم آورد.  فطانت در خصوص پيش بيني هاي 
مؤسسه گلدمن ساكس، بيان داشت: طبق پيش بيني هاي اين مؤسسه 
ايران يازدهمين كشوري خواهد بود كه به رشد اقتصادي سريع و توسعه 

روزافزون دست خواهد يافت. 

 واردات ايران از چين در دولت 
احمدي نژاد فقط  ۸۰ ميليارد دلار بود

 رئيس اتاق بازرگاني ايران و چين گفت: در مجموع هش�ت س�ال 
رياس�ت جمهوري آقاي احمدي ن�ژاد مجم�وع واردات ما از چين 
۷0ميليارد دلار به شكل رسمي و ۱0 ميليارد دلار هم قاچاق بوده است. 
به گزارش »جوان« اسدالله عسگراولادي در ارتباط تلفني متن - حاشيه 
شبكه سه سيما، اظهارداشت: رقم ۷00 ميليارد دلاري واردات از چين 
اشتباه آماري اس��ت و قطعاً معاون اول رئيس جمهور چنين اظهاري 

نداشته و يك صفر اين رقم اشتباه شده است. 
وي تصريح كرد: 1/5 درصد از صادرات كشور چين كه 4 هزار ميليارد 
دلار صادرات- واردات دارد، به اي��ران اختصاص دارد و ما در واردات از 
اين كشور در حوزه خليج فارس پس از عربستان سعودي و امارات قرار 
داريم.  وي با بيان اينكه همواره صادراتمان از وارداتمان بيش��تر بوده 
است، خاطرنشان كرد: 55 تا 58 درصد اين ارقام به صادرات اختصاص 
داش��ته و حتي در س��ال 2014 و در دوره دولت يازده��م اين رقم به 

52ميليارد دلار رسيده است. 

  سنگ اندازي بانك مركزي
 در باز كردن ال سي 

مديرعام�ل ش�ركت حف�اري ش�مال گف�ت: بان�ك مرك�زي 
ب�راي ب�از ك�ردن »ال س�ي« توس�ط بانك ه�ا س�نگ  اندازي 
مي كن�د و مواقع�ي ب�وده ك�ه  بانك ه�ا حاض�ر ب�ه بازك�ردن 
»ال س�ي« بوده اند، ام�ا بانك مرك�زي همكاري ج�دي نمي كند. 
»هدايت الله خادمي« در گفت وگو با »نسيم« افزود: بانك ها بايد در ارائه 
تضمين ها و باز كردن »ال سي« همكاري بيشتري با صنعت نفت داشته 
باشند.  وي افزود كه بانك ها كمتر در خدمت توليدكنندگان داخلي 
بوده اند، يكي از بانك ها براي باز كردن»ال س��ي« شركت حفاري 
شمال، ابراز تمايل كرده اما بانك مركزي در اين راستا سختگيري 
مي كند.  وي نتيجه همكاري مطلوب بانك ها با توليدكنندگان و فعالان 
حوزه صنعت نفت را شكوفايي صنعت نفت، افزايش توليد، ايجاد اشتغال 
و دست آخر صادرات كالا به خارج و كسب درآمدهاي ارزي ذكر كرد 
و اذعان داشت: در شرايط كنوني صنايع مختلف، به ويژه صنعت نفت 

نيازمند حمايت جدي تر بانك هاست. 

 افزايش 241 ميليون دلاري
 ديون خارجي طي يك سال

بانك جهاني در جديدترين گزارش خ�ود از افزايش 24۱ ميليون 
دلاري بده�ي خارج�ي ايران خب�ر داد و اع�لام ك�رد: كل ديون 
خارجي ايران در پايان س�ال 20۱3 به 6/64۷ ميليارد دلار رسيد. 
به گزارش فارس، بانك جهان��ي آمارهاي مربوط به س��ال هاي 2000 تا 
2013 را منتشر كرده اس��ت، بدهي خارجي ايران در سال 2013 نسبت 
به س��ال پيش از آن 241 ميليون دلار افزايش يافته اس��ت. ميزان بدهي 
خارجي ايران در سال 2012، بالغ بر ۷/40۶ ميليارد دلار عنوان شده است. 
 بر اساس اين گزارش، از كل ديون خارجي ايران در پايان سال 2013 بالغ
 بر 3/842 ميليارد دلار به بدهي هاي بلندم��دت و 1/۶00 ميليارد دلار به 
بدهي هاي كوتاه مدت و 2 ميليارد و 204 ميليون دلار به بدهي به صندوق 

بين المللي پول اختصاص دارد. 
بدهي ايران به اين نهاد بين المللي در پايان س��ال 2012 بالغ بر 2/192 
ميليارد دلار بوده است. به اين ترتيب 12 ميليون دلار بر ميزان بدهي ايران 

به صندوق بين المللي پول افزوده شده است. 
برآوردهاي بانك جهاني نشان مي دهد كه ايران در سال 2013، 31 ميليون 

دلار بابت ديون خارجي خود سود پرداخت كرده است. 
اين رقم براي ديون خارجي ايران در سال 2012 بالغ بر 35 ميليون دلار 

برآورد شده است. 

   بازرگاني
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تعيين نرخ سود سپرده هاي كوتاه مدت 
احتمالاً به بانك ها واگذار شود

مديرعامل بانك پارسيان اظهارداش��ت: به نظر مي رسد بانك مركزي 
تعيين نرخ سود كمتر از يك سال را در اختيار بانك ها قرار داده است.  
وي در پاسخ به اين سؤال كه در مصوبه 11 ماده اي شوراي پول و اعتبار 
اشاره اي به سپرده هاي كمتر از يك سال نشده است، گفت: وقتي شورا 
اعلام نظر نمي كند، دو حالت بيش��تر پيش نمي آيد ك��ه يكي اجراي 
نرخ هاي قبلي يا اختيار دادن به بانك ها در پرداخت س��ود سپرده هاي 

كمتر از يك سال است. 
  كوروش پرويزيان در پاس��خ به اين س��ؤال كه آيا بخش��نامه اجرايي 
نرخ هاي سود به شما ابلاغ شده است، گفت: هنوز ابلاغ نشده اما همان 
مصوبه اي كه در سايت بانك مركزي منتشر شده براي ما ملاك عمل 

خواهد بود. 

قائم مق�ام وزير صنع�ت، معدن و تج�ارت اعلام 
ك�رد: بخش�ي از ارزهاي بلوكه ش�ده اي�ران در 
خارج از كشور كه پس از تفاهم لوزان آزادسازي 
ش�ده، ب�ه س�مت تولي�د هدايت ش�ده اس�ت. 
مجتبي خسروتاج در گفت وگو با مهر از رايزني وزير 
صنعت، معدن و تجارت با دولت براي اختصاص بخشي 
از ارزهاي بلوكه شده ايران كه پس از تفاهم لوزان آزاد 
شده است، براي اختصاص به بخش توليدي و صنعتي 
كشور خبرداد و گفت: در سال گذشته هم البته يكي 
از موضوعات مورد پيگي��ري وزارت صنعت، معدن 
و تجارت اين بود كه منابع ارزي ك��ه بعد از توافقات 
هسته اي آزاد مي شود، بر اساس اولويت هايي كه اين 
وزارتخانه تعيين مي كند، ب��ه بخش توليد و صنعت 
كشور اختصاص يابد.  قائم مقام وزير صنعت، معدن 
و تجارت افزود: بر اين اساس س��هميه اي از ارزهاي 
بلوكه شده براي وزارت صنعت، معدن و تجارت در نظر 
گرفته شده و براي منابع جديد نيز بايد برنامه ريزي 
صورت گيرد، در عين حال يكي از دغدغه هاي وزارت 
صنعت در سال گذش��ته اين بود كه منابعي كه آزاد 
مي شود، در جهت تأمين مواد اوليه مورد نياز صنعت 
اختصاص يابد.  وي تصريح كرد: سال گذشته صنعت 

خودرو از جمل��ه صنايعي بود كه به عن��وان يكي از 
محورهاي كليدي رش��د اقتصادي روي آن متمركز 
شديم. بر اين اس��اس، براي تأمين قطعات يدكي با 
استفاده از ارزهاي دولتي، موضوع در يكي از جلسات 
ستاد اقتصادي دولت مطرح و آنجا مصوب شد كه ارز 
مورد نياز اين بخش را از محل ارز مبادله اي بپردازيم 
و به همين دليل يكي از بخش هاي تأمين كننده اين 
منابع مورد نياز، ارزي بود كه در قالب مذاكرات 5+1 
آزاد مي شد.  وي اظهار داشت: هنوز رقم خاصي براي 
سال جاري به دولت پيشنهاد نداده ايم اما گروه هاي 
كالايي طبقه بندي و به نوعي اولويت بندي شده اند 
تا در گام بعد مشخص شود هر يك از اولويت ها، چه 
ميزان ارز بلوكه ش��ده بگيرند.  معاون وزير صنعت، 
معدن و تجارت در خصوص شيوه اولويت بندي كالاها 
خاطرنشان كرد: اين اولويت ها چند معيار دارد، به اين 
معنا كه كدام بخش صنعت در اولويت اول قرار گيرد 
اما يكي از اولويت هاي اساسي، بخش هايي است كه 
ظرفيت هاي نصب شده دارند كه نمونه آن نيز لوازم 
خانگي است كه ش��ايد بتوانيم تا دو برابر وضع فعلي 
توليد كنيم، بنابراين تأمين مواد و تجهيزات اين دسته 

از صنايع در اولويت قرار مي گيرند. 

قائم مقام نعمت زاده اعلام كرد

اميد به هدايت ارزهاي »لوزان« به توليد 

   صنعت

مع�اون وزي�ر جه�اد كش�اورزي در واكن�ش ب�ه انتق�اد از 
ص�ادرات ميوه ه�اي آب ب�ر مانن�د هندوان�ه در هفته ه�اي 
اي�ران  صادرات�ي  هندوانه ه�اي  ك�رد:  اع�لام  اخي�ر، 
تولي�د زمس�تاني ب�وده و مش�كل مص�رف آب ن�دارد. 
عباس كشاورز معاون وزير جهاد كشاورزي در گفت  وگو با فارس در 
مورد هندوانه هاي صادراتي ايران كه از كشورهاي عربي پس فرستاده 

ش��ده گفت: تمامي هندوانه هاي صادراتي برگ گواهي بهداش��تي 
دارند و سازمان حفظ نباتات براي همه محموله هاي صادراتي گواهي 
بهداشتي صادر مي كند.  وي با بيان اينكه هندوانه هاي صادراتي عاري 
از هر گونه آفت بوده اند، اف��زود: در بين برخي از كاميون هاي حامل 
هندوانه  صادراتي به كشورهاي عربي هندوانه هايي سوراخ دار مشاهده 
شده كه اين سوراخ ها بر اثر تخم گذاري آفت كرم سرخرطومي ايجاد 

شده است.  كشاورز تصريح كرد: انتشار اين مطالب توسط برخي تجار 
انحصار طلب عرب كه نمي خواهند بازار صادرات هندوانه را از دست 
بدهند، انجام شده است.  معاون وزير جهاد كشاورزي بيان داشت: 
بر اثر انتش��ار خبر هندوانه هاي آفت زده چند روز صادرات هندوانه 
متوقف شد، اما از روز يك شنبه 13 ارديبهشت صادرات اين محصول 

مجدداً آغاز شده است. 

هندوانه هاي صادراتي مشكل مصرف آب ندارد

   گزارش   يك


